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ACTA 04/19 DEL CONSELL DE PATRIMONI CELEBRADA EL 22 DE JULIOL DE 2019

ASSISTENTS:
PRESIDENT: SR. 
MEMBRES: SR. 

Assisteix com a regidor d’Urbanisme: Sr. .
Assisteix com a secretària per delegació: Sra. 

Excusen la seva assistència, el Sr. , el Sr. , el Sr.  
, el Sr. , i el Sr. .

Havent-hi el quòrum de constitució, en segona convocatòria, quan són un quart de vuit del 
vespre, el President obre la sessió d’acord amb l’ordre del dia establert.

1. Aprovació acta del Consell 03/2019 del 20 de maig de 2019

Coneguts pels assistents l’esborrany de l’acta 03/2019, de data 20 de maig de 2019, s’aprova 
per unanimitat.

2. Informacions d’actualitat a càrrec del President del Consell de Patrimoni

El Sr.  informa dels següents temes:

Premi Burriac

El Sr.  informa d’aquest premi que està relacionat en temes històrics, i que es 
convoca ja, i es dona de termini fins al desembre per a poder presentar els treballs. 
Sortirà publicat a la revista Sapiens, mitjans digitals,... i principalment en les demarcacions 
de Barcelona.
Ho informa ja que considera caldria ampliar aquestes bases, ja que estan bastant limitades i 
es presenten pocs treballs. Es concreta molt en treballs científics i històrics relacionats amb 
la vila. Proposa pensar en com es pot ampliar aquest premi, en quines dimensions 
temàtiques es podria arribar, i a partir d’aquí es prepararia una modificació de bases. 
Recorda que aquest any s’edita i convoca, i l’any que ve es premia, és bianual.

Humitats a Can Calopa
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El Sr.  informa que des de fa molts anys s’està donant humitat a Can Calopa, 
humitats considerables que afecten a les seves parets interiors, degut al terraplenat que hi 
ha a les escales de baixar de l’església, fins al carrer Riudemeia.
Les façanes han d’estar que es puguin protegir de la pluja, i no tenen perquè està 
impermeabilitzades, i el perill o causa és que hi ha un rec gota a gota, i per tant és constant 
l’aigua.
Davant d’això hi ha un problema si l’ajuntament ha d’impermeabilitzar la façana fins baix i 
tornar a posar el terraplenat, ja que des d’un punt de vista pràctic i econòmic, potser 
resultaria millor eliminar el parterre.
Tot i això, el parterre que dona baixant, a ma dreta, s’ha de resoldre i solucionar-ho.
S’ha informat a la Sra.  que el dijous es farà visita amb el regidor, i que aquest tema 
es comentaria avui en el Consell, per què també és un tema que afecta a la masia de Can 
Calopa.

El Sr.  comenta que és un problema tècnic, a partir del rec es donen humitats al 
mur, i una cosa és la solució tècnica, però és més si es vol mantenir aquest terraplenat, i per 
solucionar-ho és una tema de diners, ja que s’ha d’obrir tot i impermeabilitzar, caldria fer 
una intervenció molt ben feta, o valorar l’opció de treure-ho.

El Sr.  comenta que els parterres no estan catalogats, el que està catalogat és el 
terra quan arribes a dalt les escales (on hi havia la Creu).

Es comenta entre els assistents que s’hagués pogut pensar una solució, però es refien de 
que l’ajuntament ho solucionarà.

El Sr.  comenta que caldria projecte i valoració econòmica. Hi ha un problema 
tècnic i això provoca que s’han de repensar aquestes escales.

El Sr.  comenta que a més cal sumar-hi els morts, ja que era l’antic 
cementiri.

El Sr.  ensenya als assistents imatge al mòbil de la ubicació.

El Sr.  comenta que aquestes escales són noves, i va lligat amb la reforma 
del centre, però abans aquestes anaven una mica més desplaçades cap al centre, i hi havia 
el cementiri vell. També hi havia desnivell. I a més, a sota d’aquestes escales, el Sr.  

 troba l’única tomba romana que tenim.

Es comenta entre els assistents el tenir un topall amb profunditat, desaiguar-ho,... així com 
la ubicació de l’antic cementiri, escales desplaçades,...
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El Sr.  proposa poder fer una petita excavació per que creixin aquestes plantes i 
limitar profunditat.

Rocar d’en Serra

El Sr.  informa que el dijous passat van anar amb el Sr.  al Rocar 
d’en Serra per intentar cercar les pedres de Can Doro. Informa que no ho van trobar, tot i 
que després es va mirar al google earth, i resulta que es van quedar curts, i per tant havien 
d’haver caminat més.

El Sr.  comenta que és des de la cadena cap als dipòsits, i que també s’hi 
arriba per Can Carmany.

Es comenta que ja s’hi tornarà.

Can Comalada

EL Sr.  informa que estan rehabilitant la casa, i que tenen fins al 24 de setembre. 
Tenien un mes des de que s’entra la documentació, i 4 mesos d’execució.

Es comenta entre els assistents que ja hi estan treballant, ho han protegit, hi ha bastida que 
ho envolta,...

Casa Puig i Cadafalch

El Sr.  informa que al ple es va aprovar la segona i última certificació de la 
recuperació de les pintures de la porxada (terrassa primera planta). La porxada de baix no 
hi ha pintures però s’ha rehabilitat estructuralment. Comenta que es marcarà visita com a 
consell.
També comenta que es fa necessari començar a preparar un òrgan al voltant de la casa 
Puig, i considera que el consell de Patrimoni ha d’estar representat en aquest òrgan. 
Comenta que s’aconsella fer un Consell Assessor, tot i que es pot variar el nom, on estigues 
representat, com deia, el consell de Patrimoni, així com el Centre d’Estudis, els Amics de Puig 
i Cadafalch, Natura, i l’ajuntament, i la proposta seria 2 persones de cada entitat, tot i que cal 
concretar i valorar tant el nombre com les entitats. La funció que hauria de tenir per 
començar, seria pensar el futur d’aquesta casa.

La previsió seria que l’any 2021, o principis de 2022, estigui la casa acabada (ornamentació, 
jardí,...). S’està treballant per contemplar la museïtzació de la casa, tant la part de 
museografia com el destí a donar a la pròpia casa.
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Es comenta entre els assistents que cal valorar la figura jurídica més viable o més 
recomanable, a partir d’aquest embrió que podria ser el consell assessor. També es debat 
en relació a Patronat o Consell.
El Sr.  comenta que un patronat genera molta feina i un moviment econòmic molt 
gran. El consell no és vinculant, i cal ser-ne conscients, tot i que es recollirien totes les 
propostes i els temes que passen pels consells, se’n fan cas. Es considera que per una 
qüestió jurídica i pràctica, és millor que l’Ajuntament porti tota l’estructura.

El Sr.  informa que acaba de sortir, avui publicat, que tornen a treure 
subvencions de BCIN 2019-2021, i per primera vegada s’encavalquen subvencions, ja que 
deu haver romanent de la Generalitat. S’acaba el 10 de setembre. 

Can Món i Mas Espinalt

El Sr.  informa que el propietari (Sr. ) vol anar-hi a viure i vol refer 
la masia. Aquesta es troba a la carretera d’Òrrius (on hi ha la protectora, una mica més 
enrere per la riera)
També comenta que no hi ha teulada, i parlat amb el propietari el que ha de solventar és 
l’accés a la casa, ja que no vol que sigui pel torrent, per tant cal definir-lo bé per tenir un 
accés fàcil.

També informa que Mas Espinalt continua endavant el projecte de fer un hotel, però de 18 
habitacions s’ha passat a 15. Han de presentar el projecte.

Can Coca del Molí

El Sr.  informa que van anar-hi amb el Sr.  i el Sr. 

El Sr.  presenta uns plànols als assistents amb l’estat actual, i comenta 
que cal fer la documentació. Van presentar un estudi arquitectònic, molt bàsic. Se’ls ha 
proposat, perquè passés pel consell de setembre, un estudi històric que estan fent 
conjuntament amb l’ , i ja saben una mica la història del molí, que és del 1840 i no hi ha 
res anterior, i el curiós és que sempre ha tingut problemes d’aigua. Hi ha una bassa, i mostra 
el carcabà del molí en plànol. La idea és fer un estudi històric i fer uns primers sondeigs 
arqueològics, per anar a mirar nivells autèntics, per tenir-ho clar i poder documentar com 
podia funcionar.
Informa que el que ells volen entrar és la llicència d’enderroc, i tot aquest estudi seria  per a 
saber que es condicionarà quan es faci l’enderroc, si s’ha de recuperar,... junt amb la 
recuperació d’elements arquitectònics sueltos, així com si que trobés enterrada  la roda del 
moli, se’ls hi podria fer recuperar.
Després de l’enderroc, allà hi va un bloc de 32 habitatges amb una zona verda al davant que 
dona a la ronda de llevant, i si es troben elements es podria fer un ajardinat i posar-ho.  A 
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més, estan disposats a que si els proposem un nom, també li poden donar un a l’edifici, tot i 
que el nom de coca de molí, no els agrada, i no s’ha trobat d’on ve aquest nom.

El Sr.  comenta que es diu així, ja que els anteriors que hi havien, un d’ells 
parlava diferent i en lloc de dir toca, deia coca, i aquell era el noi de Can Coca. Comenta que 
el de les serres, el Sr.  havia estat mosso d’aquest molí. Encara són vius els 3 fills, i 
si es vol es pot preguntar. També hi vivia la Sra. , i diu que li preguntarà.

El Sr.  informa que va fer un estudi del molí d’en Puigvert a Palafolls, que és un 
centre de dia i es pot visitar la maquinària per dins.

El Sr.  creu que no quedarà maquinària, ja que era molt local. Comenta 
que la bassa ve per una mina de Can Carmany.

El Sr.  comenta que actualment es distribuïa aigua pels horts de la riera.

El Sr.  comenta que deuria ser inviable i per això es deuria anar 
abandonant. Hi ha un document de 1926, que es sap que no funciona com a moli. I en 
relació a la bassa, aquesta era molt més grossa i se l’han anat menjant tots els edificis

El Sr.  informa que un cop edificat, aquest genera un retranqueig i no s’entén, ja 
que es perd alineació. Tots els habitatges de la planta baixa (entre edifici i ronda) en el 
projecte només son finestres, de 4 o 5 metres. És una falca que va de menys a més, i la 
promotora es farà càrrec de la zona verda, per interès propi els interessa deixar-ho arreglat. 
De moment els promotors estan predisposats, i són conscients que és documental, per tant 
el que es pugui trobar i preservar, i visitar si està en aquesta zona verda, endavant. 

El Sr.  recorda la proposta del Sr.  de fer reconstruir el molí. 
Si al final surt alguna cosa amb en cara i ulls es podria fer una reconstrucció en 3D.

Can Cabanyes 

El Sr.  informa que se’ls va donar llicència, que va passar per junta de govern, i 
Patrimoni va dir que no a fer habitacions fora en els annexos, per tant aquests queden com 
a annex i si no els volen fer servir que els enderroquin. Les habitacions han de ser dins la 
casa. No poden haver-hi finestres nòrdiques a la teulada. Ja han arreglat el projecte, l’han 
presentat i Patrimoni ha donat el vist i plau, per tant tot va endavant.

Informació de l’àrea del Cros

El Sr.  informa que el Sr.  va demanar informació d’aquest tema. 
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El Sr.  ensenya sobre plànol l’ordenació inicial i informa que va ser aprovada molt 
ràpid. Es va anunciar a la primavera de 2008, i es van voler aprovar els PD1 d’una dotzena 
d’àrees a Catalunya, amb una mitjana de 8-10 ARES en cada àrea, que més o menys era un 
àmbit comarcal. Es van voler tramitar els PD1 que havien d’establir les ordenacions, 
paràmetres i una primera definició de serveis tècnics. Es va treballar molts intensament 
aquell l’estiu, cada àmbit de PD1 tenia un director i es volien aprovar inicialment al setembre 
i desconeix l’evolució. Creu que al desembre es va fer una primera aprovació i al 2009 el 
conseller de Territori va fer una aprovació definitiva, 
i és quan es formalitza amb l’ajuntament d’Argentona el PD1 del Maresme. Es demanava 
una modificació del Pla General de llavors per cedir a l’INCASOL uns espais que mostra en 
els plànols. Perquè l’ajuntament aportés aquests terrenys, l’INCASOL definiria un terreny a 
urbanitzar (en zona urbana no consolidada), i uns serveis generals que després anirien 
cedits a l’ajuntament. Això ha anat molt lent al llarg dels anys, i s’ha anat reduint en diferents 
moments o etapes, i des de l’ajuntament s’ha arribat a voler que es tirés enrere, i s’ha 
demanat a urbanisme que fes una memòria justificativa per a donar de baixa aquest ARE.

El Sr.  comenta que amb acords i participació del veïnat, i documentats amb el 
que exposa el Sr.  s’arriba a un acord acceptat de 139 habitatges

El Sr.  comenta que, en la 3a. etapa, INCASOL proposa a l’ajuntament uns 
números inferiors i condicionats a 3 escenaris de viabilitat econòmica, amb 3 nivells 
diferents d’inversió en urbanització, i l’ajuntament aposta per l’inferior (mandant 2011-2015). 
Comenta que el POUM s’aprovarà en paral·lel amb un conveni amb l’INCASOL per 
desenvolupar aquesta peça, de manera que quan previsiblement el Pla director del 
Maresme, posteriorment a això, quedés afectat, puguem convertir això en una nova figura.

El Sr.  informa d’una novetat, del dijous passat, i que és que es reuneix la comissió 
d’Urbanisme, i tira enrere el conveni. Proposa aprovar el POUM i quan el tinguem aprovat 
fer una modificació puntual, per tant aprovarem el POUM amb el conveni pendent, un Pla 
especial de tota aquesta zona, i aquí s’haurà arribar a un conveni amb INCASOL. Avui el Sr. 

 i la Sra.  han estat a Urbanisme a Barcelona i els ho han explicat, 
però això no modificarà la nova proposta d’edificis.

El Sr.  ensenya els plànols: ubicació, autopista, equipaments, escola, baix 
comercial, CAP, residències (només a la línia de l’escola),... i es comenten entre els assistents, 
així com es debat sobre els pisos de protecció, si interessa a l’ajuntament tirar endavant 
aquest ARE, demandes dels veïnat, espais,...

El Sr.  cometa que l’ajuntament recupera tota una zona del costat de l’autopista 
com a zona verda.

El Sr.  comenta la reurbanització com l’av. Mediterrània, i la revisió d’espais.
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El Sr.  pregunta pels horts urbans, i els espais afectats arqueològicament, 
i comenta que estant fets els estudis, que li van demanar des de medi ambient.

Camí dels contrabandistes

El Sr.  informa que es va donar el vist i plau al nou traçat del camí dels 
contrabandistes, però hi hagut un informe negatiu del Sr.  perquè l’agressió al 
relleu topogràfic és massa forta. Davant d’això el Sr.  s’ha indignat molt, ja que 
per part del consell de Patrimoni es dona el vist i plau, i després es fa aquest informe, per 
tant s’ha de reconèixer que hi ha hagut un error de procediment.

El Sr.  comenta que la diferència estar en les corbes de nivell, que ja es va veure 
que estant molt tocant-se, i aquí és on el Sr.  troba la discrepància, perquè la 
pendent puja del 15%, i per anar en vehicle obliga a anar en un 4x4. Davant d’això i 
reconeixeu, la proposta del veïnat és que es recuperi el camí antic que va per darrera els 
masos. 

Es comenta entre els assistents aquest camí, tot revisant el plànol, i el que ha trobat el Sr. 
: camí, traçat, desnivell, cases,... amb l’objectiu evitar passar davant les cases.

El Sr.  comenta que amb el nou traçat presentat han allargat el camí i van a buscar 
una suavitat. Allargat i salvar corbes de nivell.

El Sr.  comenta que el bypass que es devia fer, dubte que fes aquest 
desenvolupament, tot aquest gir, i el Sr.  ensenya en el mòbil la pendent.

El Sr.  pregunta si des del Consell s’està disposat a que la solució enginyeril fugi 
tant del traçat històric (valorar patrimoni natural, ja que hi ha una llegua de bosc que pot 
quedar afectada), i el Sr.  respon que passa pel Consell de Patrimoni per que la 
recuperació d’un camí antic té uns elements arquitectònics, murets,.., però no la 
competència de si la corba de nivell sigui més forta o no. 

Es debat entre els assistents el recorregut, el traçat,... la controvèrsia amb el camí històric.

El Sr.  comenta que els terrenys que es recuperen són terrenys de Majèstic i 
aquest dóna permís per fer tota aquesta acció, però el que el Sr.  diu és que no 
es pot fer ja que hi ha molta agressió a la muntanya, i presentaran una nova proposta.

El Sr.  considera que no es pot justificar això dient que el terreny és seu.

El Sr.  recorda l’informe del Sr. , qui no es posava tant amb el traçat, i 
creu que no va tenir en compte la topografia, i el Sr.  comenta que no 
estava solapat l’estudi amb tot l’estudi topogràfic fet.
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El Sr.  recorda que va passar pel Consell perquè el Sr.  ho va demanar i 
va venir amb presses pressionat per Majèstic, i ens ho va entregar. Si hagués fet el curs 
normal, hagués passat pel Sr.  i això ja no hagués arribat.
Es va voler córrer i s’ha entrebancat la cosa.

Via Parpers

El Sr.  informa que hi hagut una mica d’enrenou amb el tema de la Via, ja que la 
secretària no està disposada a invertir en una via privada, i no s’accepta. Es va voler 
contractar una empresa per a fer franges antiincendis i com a millora es proposava la neteja 
de la Via, tot i saber que no era una solució definitiva.
Recorda que el compromís era fer dues neteges a l’any, i que es va intentar arribar a un 
acord compartit amb el propietari del Bell Recó per visitar la finca privada i aquesta estigués 
neta i amb condicions. Es va aconseguir reconstruir elements de la via de parpers, 
significatius i històrics, però ara la via fa pena, i la proposta que es va trobar per a 
solucionar-ho és el que s’ha explicat. Per tant és un tema no solucionat, i que de moment no 
hi ha sortida. Per tant, en la millora de la contractació no hi consta aquesta neteja perquè no 
s’ha acceptat. Caldrà prendre decisions, i una possible solució seria arribar a un acord amb 
el propietari del Bell Recó, i veure a nivell legal que es pot arribar a fer.

El Sr.  proposa parlar amb l’ADF, donat que intervé en finques privades en la 
neteja de boscos, per saber si l’ADF podria fer aquesta actuació i netejar-la un o dos cops a 
l’any, per si hi ha perill d’incendis,...

El Sr.  proposa, en breu, fer una reunió amb el Sr. , i buscar una 
sortida.

El Sr.  exposa que si això es vol recuperar s’ha d’agafar el toro per les 
banyes a nivell polític i signar un conveni amb el Sr. , o sinó ja oblidar-ho i deixar 
abandonat un BCIN, o sinó que es posin denúncies al propietari perquè ho té abandonat. La 
Generalitat i l’ajuntament han invertit i el propietari no ha fet res, i sempre ha posat 
problemes i han parlat les advocats.

El Sr.  recorda que hi ha un projecte per fases de recuperació de la via, , i comenta 
que n’ha informat al nou regidor de Medi Ambient, i parlat amb el tècnic de medi ambient 
qui li ha comentat que una altra institució a fer entrar és el Parc serralada.

El Sr.  recorda que no s’han mostrat interessats, i considera millor la via pel tema 
de boscos, pel tema incendis.

El Sr.  comenta que potser es guanyarà amb neteja però no la 
recuperació. Políticament cal dir si es vol o no apostar. 
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El Sr.  comenta que es pot tornar a parlar amb el propietari, i recorda que el tema 
que ho va frenar era el cost de l’assegurança, d’un camí privat (antiga secretària). Entén que 
s’ha de dir clar i resoldre-ho. Proposa poder-ne parlar amb el Sr. , Sr. , Sr. , 
Sr. , el propietari,... és a dir recuperar els contactes que s’havien fet, per trobar 
alternatives.

El Sr.  recorda la importància de fer conveni, tenir autorització o arribar a 
un o pacte, per entrar a convocatòries de BCIN, Diputació,...

3. Urgències

No se’n formula cap.

4. Precs i preguntes

El Sr.  pegunta pel monogràfic del POUM, i el Sr.  respon que el Sr. 
 va demanar aprofitar una de les seves visites per fer-ho, i sinó podia el juliol es 

comprometia el setembre a fer-ho, amb caràcter informatiu.

El Sr.  informa en relació als grafitis de Traià, que ho va demanar a la 
Generalitat, però que com a urgència no entraria i que parlés amb l’arquitecte de Patrimoni, 
però encara no ho ha pogut fer, tot i que no entrarà ja que és propietat privada i s’hauria de 
fer càrrec Majèstic.

El Sr.  aprofita per comentar que Majèstic està assabentat i està d’acord en cedir 
Sant Jaume de Traià, i s’està pendent de saber condicions. Cal parlar-ne i fer una trobada, i el 
Sr.  ha fet d’intermediari. Hi ha el tema de les pintades i algunes pedres que 
estan quedant soltes per allà i cal mirar que no es degradin més.
Cal resoldre el tema del conveni per veure a quin acord es pot arribar, i després s’actuarà.

No havent-hi res més a tractar, es tanca la sessió per ordre del Sr. President, quan passen 
cinc minuts de dos quarts de nou de la nit en lloc i data a dalt indicats, de tot el que com a 
secretària delegada certifico.

El president. La secretària delegada.
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